

(Le français suit.)

April 25, 2025

Open Letter to the Leaders of Canada's Major Political Parties: Prioritising the Appointment of a Women, Peace and Security (WPS) Ambassador

Dear Mr. Mark Carney,
Mr. Pierre Poilievre,
Mr. Jagmeet Singh,
Mr. Yves-François Blanchet,
Ms. Elizabeth May and Mr. Jonathan Pedneault,

We write to you as members and allies of Canada's Women, Peace and Security (WPS) community to underscore the urgent need for continued feminist leadership and accountability in Canada's peace and security efforts.

As we look toward a new political cycle, we collectively call on each of your parties to **commit to appointing a Women, Peace and Security Ambassador within the first 30 days of forming government.**

The WPS Ambassador's Office is a cornerstone of Canada's feminist foreign policy and a key mechanism for ensuring coherence, accountability, and impact in our peace and security efforts. Since its establishment, the Office has provided critical leadership in bridging government and civil society, advancing gender-responsive policy, and fulfilling our international and national obligations under the WPS agenda.

With the end of Ambassador Jacqueline O'Neill's term, the absence of a designated Ambassador leaves a significant gap in Canada's ability to lead, engage, and respond meaningfully—both domestically and globally—at a time when the rollback of gender equality and civic space continues to accelerate.

We urge your party to commit to:

1. **Maintaining and institutionalising the WPS Ambassador's Office** within Global Affairs Canada.
2. **Appointing a qualified Ambassador within 30 days** of forming government, with a strong track record of engaging civil society and advancing feminist peacebuilding.

3. **Ensuring the Office is resourced and empowered** to fulfil its mandate across Canada's foreign policy, development, and defence portfolios.
4. **Embedding gender-responsive conflict analysis and intersectional feminist approaches** across all of Canada's peace and security initiatives, with the Ambassador serving as a key driver of accountability and coherence.
5. **Strengthening mechanisms for regular and meaningful consultation between the WPS Ambassador's Office and diverse civil society** actors to ensure Canada's actions reflect the lived realities and priorities of those most affected by conflict and insecurity.
6. **Championing the WPS agenda in multilateral and bilateral spaces**, using Canada's voice to push back against the global erosion of gender equality, civic space, and human rights, and to amplify the work of women peacebuilders and human rights defenders.

Canada's credibility on WPS depends on visible, sustained leadership—grounded in collaboration with feminist movements and responsive to the global realities facing women peacebuilders, human rights defenders, and marginalised communities.

We stand ready to work alongside your government to advance Canada's commitments under its National Action Plan on WPS and to strengthen inclusive, rights-based peace and security efforts.

Sincerely,

Organizations

Amnesty International Canada (English Speaking)
Canadian Coalition for Youth, Peace & Security (CCYPS)
Canadian Voice of Women for Peace (VOW)
CARE Canada
CFUW (Canadian Federation of University Women)
Equality Fund
Humanity & Inclusion Canada
Inter Pares
International Women's Rights Project
Peace Track Initiative
Sudanese Women Rights Action

Individuals (Organizations listed for identification purposes only)

Alexandria Bohémier

Alley McDonald (Canadian Voice of Women for Peace)
Andrea Siew
Anne Niec
Bénédicte Santoire
Beth Woroniuk
Bruna Nota (WILPF - VOW)
Carole Doucet (International Consulting Inc.)
Christine Ouellette (Retired)
Diana Rivington
Dr. Karen Breeck
Dr. Nahid Azad
Eunhye Lee
Habibah Haque
Heather Tasker
Iman Ibrahim (Canadian Peace Initiative (CPI))
Jennifer Tallentire
Katrina Leclerc (Saint-Paul University)
Mary Scott (CFUW)
Maryruth Belsey Priebe
Monique Cuillerier
Monique Sirois Kelly (FCFDU - CFUW)
Pamela Jordan, Ph.D.
Sandra Biskupski-Mujanovic
Sarah Keeler
Sophia Papastavrou
Tamara Lorincz (WILPF & VOW)

This open letter was coordinated by members of the Women, Peace and Security Network-Canada (WPSN-C). However, it does not represent the views of all members. WPSN-C members and allies who support the content of this letter have signed on in their individual or organizational capacities.

Le 25 avril 2025

Lettre ouverte aux chef(fe)s des principaux partis politiques du Canada : Faire de la nomination d'une Ambassadrice Femmes, paix et sécurité (FPS) une priorité

M. Mark Carney,
M. Pierre Poilievre,
M. Jagmeet Singh,
M. Yves-François Blanchet,
Mme Elizabeth May et M. Jonathan Pedneault,

Nous vous écrivons en tant que membres et allié(e)s de la communauté Femmes, paix et sécurité (FPS) au Canada afin de souligner l'urgence de maintenir un leadership féministe fort et une redevabilité claire dans les efforts du Canada en matière de paix et de sécurité.

Alors que nous entrons dans un nouveau cycle politique, nous appelons collectivement chacun de vos partis à **s'engager à nommer une Ambassadrice Femmes, paix et sécurité dans les 30 premiers jours suivant la formation de votre gouvernement.**

Le bureau de l'ambassadrice FPS est un pilier central de la politique étrangère féministe du Canada et un mécanisme clé pour assurer la cohérence, la redevabilité et l'impact de nos efforts en matière de paix et de sécurité. Depuis sa création, ce bureau a offert un leadership essentiel en établissant des liens entre le gouvernement et la société civile, en faisant progresser des politiques sensibles au genre, et en respectant nos obligations nationales et internationales dans le cadre du programme FPS.

Avec la fin du mandat de l'Ambassadrice Jacqueline O'Neill, l'absence d'une ambassadrice désignée crée un vide important dans la capacité du Canada à exercer un rôle de leadership, à s'engager et à répondre de manière significative – tant au pays qu'à l'international – à un moment où l'égalité des genres et l'espace civique font face à un recul inquiétant.

Nous vous invitons à vous engager à :

1. **Maintenir et institutionnaliser le bureau de l'Ambassadrice FPS** au sein d'Affaires mondiales Canada.
2. **Nommer une personne qualifiée dans les 30 jours suivant la formation du gouvernement**, ayant une solide expérience en matière d'engagement auprès de la société civile et de consolidation de la paix féministe.

3. **Assurer les ressources et l'autonomie nécessaires** pour permettre au bureau de remplir son mandat dans l'ensemble des secteurs de la politique étrangère, du développement et de la défense du Canada.
4. **Intégrer l'analyse des conflits sensible au genre et des approches féministes intersectionnelles** dans toutes les initiatives canadiennes en matière de paix et de sécurité, avec l'ambassadrice jouant un rôle moteur pour assurer la cohérence et la redevabilité.
5. **Renforcer les mécanismes de consultation régulière et significative entre le bureau de l'ambassadrice FPS et les acteurs de la société civile**, afin que les actions du Canada soient ancrées dans les réalités vécues et les priorités des populations les plus touchées par les conflits et l'insécurité.
6. **Faire preuve de leadership dans les espaces multilatéraux et bilatéraux**, en défendant activement le programme FPS, en s'opposant à l'érosion mondiale de l'égalité des genres, de l'espace civique et des droits humains, et en amplifiant le travail des artisan(e)s de paix et des défenseur(e)s des droits de la personne.

La crédibilité du Canada en matière de FPS repose sur un leadership visible et soutenu, fondé sur la collaboration avec les mouvements féministes et en réponse aux réalités vécues par les artisan(e)s de paix, les défenseur(e)s des droits de la personne et les communautés marginalisées.

Nous sommes prêt(e)s à collaborer avec votre gouvernement pour faire progresser les engagements du Canada dans le cadre de son Plan d'action national FPS et renforcer des efforts de paix et de sécurité inclusifs et fondés sur les droits de la personne.

Sincèrement,

Organisations

Amnistie internationale Canada (section anglophone)
Coalition canadienne Jeunesse, paix et sécurité (CCYPS)
Voix canadienne des femmes pour la paix (VOW)
CARE Canada
Fédération canadienne des femmes diplômées des universités (FCFDU)
Fonds Égalité
Humanité & Inclusion Canada
Inter Pares
International Women's Rights Project
Peace Track Initiative

Sudanese Women Rights Action

Individus (les affiliations sont indiquées à titre d'identification seulement)

Alexandria Bohémier
Alley McDonald (Canadian Voice of Women for Peace)
Andrea Siew
Anne Niec
Bénédicte Santoire
Beth Woroniuk
Bruna Nota (WILPF - VOW)
Carole Doucet (International Consulting Inc.)
Christine Ouellette (Retired)
Diana Rivington
Dr. Karen Breeck
Dr. Nahid Azad
Eunhye Lee
Habibah Haque
Heather Tasker
Iman Ibrahim (Canadian Peace Initiative (CPI))
Jennifer Tallentire
Katrina Leclerc (Saint-Paul University)
Mary Scott (CFUW)
Maryruth Belsey Priebe
Monique Cuillerier
Monique Sirois Kelly (FCFDU - CFUW)
Pamela Jordan, Ph.D.
Sandra Biskupski-Mujanovic
Sarah Keeler
Sophia Papastavrou
Tamara Lorincz (WILPF & VOW)

Cette lettre ouverte a été coordonnée par des membres du Réseau Femmes, paix et sécurité – Canada (WPSN-C). Elle ne représente toutefois pas nécessairement les opinions de tous les membres. Les membres et allié(e)s du WPSN-C qui soutiennent le contenu de cette lettre l'ont signée à titre individuel ou organisationnel.